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PROTOKÓŁ NR XI/15 

z uroczystej, XI sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego 

kadencji 2014-2018 

26 czerwca 2015 roku, godz. 1700 

 

 

 

Aula Rektoratu Uniwersytetu Zielonogórskiego w Zielonej Górze przy ul. Licealnej 9 

 

 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

otwieram uroczystą, XI sesję Sejmiku Województwa Lubuskiego kadencji 2014-2018.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego wita zaproszonych gości. 

 

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

dzisiejsza uroczysta sesja inauguruje Dni Województwa Lubuskiego. O zabranie głosu proszę Pana 

Stanisława Tomczyszyna – Wicemarszałka Województwa Lubuskiego. 

 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Stanisław Tomczyszyn: Dziękuję bardzo. Chcę 

zaznaczyć, iż w dzisiejszej sesji uczestniczą znamienici goście, którzy za chwilę odbiorą odznaczenia  

i wyróżnienia za działalność na rzecz rozwoju Województwa Lubuskiego – to właśnie oni są bohaterami 

dzisiejszej uroczystości. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

mam zaszczyt poinformować, że na wniosek Pani Elżbiety Anny Polak – Marszałek Województwa 

Lubuskiego, Prezydent Rzeczypospolitej Polskiej nadał odznaczenia zasłużonym pracownikom Urzędu 
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Marszałkowskiego Województwa Lubuskiego oraz pracownikom wojewódzkich jednostek 

organizacyjnych. Aktu dekoracji, w imieniu Prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej, dokona Pani Katarzyna 

Osos – Wojewoda Lubuski.  

Przed wręczeniem odznaczeń, proszę wszystkich Państwa o powstanie. Proszę o odegranie hymnu 

państwowego. 

 

(Hymn)   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

proszę o powstanie. Na podstawie art. 138 Konstytucji Rzeczypospolitej Polskiej oraz ustawy o orderach 

i odznaczeniach, postanowieniem Prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej z dnia 20 maja 2015 r. Złotym 

Medalem za Długoletnią Służbę odznaczeni zostają: 

1. Bogdan Chołody 

2. Beata Kiecana 

3. Dorota Małycha 

4. Bogdan Tylawski 

5. Anna Woćko 

 

Odznaczone osoby proszę o wystąpienie, a Panią Katarzynę Osos – Wojewodę Lubuskiego  

i Pana Stanisława Tomczyszyna – Marszałka Województwa Lubuskiego proszę o wręczenie odznaczeń.  

 

Wojewoda Lubuski Katarzyna Osos oraz Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Stanisław 

Tomczyszyn wręczyli odznaczenia. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Proszę o pamiątkowe 

zdjęcie. Dziękuję i proszę Państwa o zajęcie miejsc. 

Postanowieniem Prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej z dnia 7 maja 2015 r. oraz z 20 maja  

2015 r. Srebrnym Medalem za Długoletnią Służbę odznaczeni zostają: 

1. Barbara Maszkiewicz 

2. Elżbieta Pastyrczyk 

 

Odznaczone osoby proszę o wystąpienie, a Panią Katarzynę Osos – Wojewodę Lubuskiego  

i Pana Stanisława Tomczyszyna – Marszałka Województwa Lubuskiego proszę o wręczenie odznaczeń.  
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Wojewoda Lubuski Katarzyna Osos oraz Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Stanisław 

Tomczyszyn wręczyli odznaczenia. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Proszę o pamiątkowe 

zdjęcie. Dziękuję i proszę Państwa o zajęcie miejsc. 

Postanowieniem Prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej z dnia 7 maja 2015 r. Brązowym Medalem  

za Długoletnią Służbę odznaczeni zostają: 

1. Rajmund Binek 

2. Joanna Dreczkowska 

3. Aneta Grochowska 

 

Odznaczone osoby proszę o wystąpienie, a Panią Katarzynę Osos – Wojewodę Lubuskiego  

i Pana Stanisława Tomczyszyna – Marszałka Województwa Lubuskiego proszę o wręczenie odznaczeń.  

 

Wojewoda Lubuski Katarzyna Osos oraz Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Stanisław 

Tomczyszyn wręczyli odznaczenia. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Proszę o pamiątkowe 

zdjęcie. Dziękuję i proszę Państwa o zajęcie miejsc. 

Bardzo dziękuję. Gratuluję wszystkim odznaczonym. Wszystkich Państwa proszę o zajęcie swoich 

miejsc. 

Szanowni Państwo, przechodzimy do wręczenia „Odznak Honorowych za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego”, które Sejmik od 2005 roku nadaje na mocy uchwały osobom fizycznym, jednostkom 

samorządu terytorialnego oraz organizacjom społecznym i zawodowym, które swoją codzienną 

działalnością wydatnie przyczyniają się do gospodarczego, kulturalnego i społecznego rozwoju 

województwa. Do tej pory przyznano 617 „Odznak”. O zabranie głosu proszę Pana Władysława 

Komarnickiego – Wiceprzewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego, Przewodniczącego 

Kapituły „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego”. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego, Przewodniczący Kapituły „Odznaki 

Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” Władysław Komarnicki: 

Uchwałami: Nr VIII/85/15 z dnia 11 maja 2015 r., Nr IX/91/15 z dnia 8 czerwca 2015 r.  

i Nr X/104/15 z dnia 22 czerwca 2015 r. Sejmik Województwa Lubuskiego przyznał „Odznaki Honorowe 
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za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” następującym osobom. Proszę każdego z odznaczonych  

po wyczytaniu o wystąpienie. 

 

Pan Andrzejczak Bogusław – polityk, nauczyciel i samorządowiec, dr inżynier nauk technicznych. 

Dyrektor Przedsiębiorstwa Wodociągów i Kanalizacji w Gorzowie Wlkp.  W 1998 roku Prezydent Miasta 

Gorzowa Wielkopolskiego. Radny Województwa Lubuskiego I, II, III i IV kadencji Sejmiku Województwa 

Lubuskiego. Zapraszam i  gratuluję. 

 

Pan Ciupik Lechosław Franciszek – założyciel firmy LfC oraz główny twórca innowacyjnego  

i unikatowego w skali światowej Systemu Kręgosłupowego DERO, wspierającego leczenie dysfunkcji 

układu kostno-neuro-mięśniowego. Gratulacje. 

 

Pan Gawałkiewicz Tomasz – uznany fotografik i autorytet w środowisku fotograficznym Ziemi Lubuskiej, 

znany i ceniony dzięki licznym wystawom. Współpracował z „Gazetą Lubuską”. Wieloletni członek 

Stowarzyszenia Dziennikarzy Polskich, działacz Lubuskiego Towarzystwa Fotograficznego oraz  laureat 

Lubuskiej Nagrody Kulturalnej. Zapraszam i  gratuluję. 

 

Pan Hładkiewicz Wiesław – politolog, doktor habilitowany nauk politycznych, nauczyciel akademicki 

Uniwersytetu Zielonogórskiego, autor kilku książek i ponad stu artykułów. Popularyzator Powstania 

Wielkopolskiego w województwie lubuskim. Zapraszam. 

 

Pan Izdebski Zbigniew – pedagog i seksuolog, specjalista w zakresie poradnictwa rodzinnego, profesor 

nauk humanistycznych, wykładowca akademicki. Autor wielu podręczników i książek z zakresu 

problematyki seksualnej. Od 2014 roku Ambasador Ziemi Lubuskiej. Gratulacje. 

 

Pan Paluch Robert Jarosław – polityk, samorządowiec, politolog.  2002 – 2006 roku Radny Rady Miasta 

w Nowej Soli. Od 2006 do 2015 roku Radny Województwa Lubuskiego (III i IV kadencja). Mandat 

Radnego Województwa Lubuskiego kadencji V wygasł w związku z wyborem na Wicestarostę Powiatu 

Nowosolskiego. Prezes klubu karate Kyokusin w Nowej Soli. Zapraszam 

 

Pan Pańtak Kazimierz – polityk, samorządowiec, radca prawny, Poseł na Sejm II kadencji oraz Radny 

Województwa Lubuskiego I, II, III i IV kadencji Sejmiku Województwa Lubuskiego. Prezes Lubuskiego 
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Związku Lekkiej Atletyki oraz Stowarzyszenia Lubuskie Prezentacje Wokalne Dzieci i Młodzieży 

Specjalnej Troski. Gratulacje. 

 

Pan Pietruszak Wiesław – organizator „Letnich spotkań kameralnych”, Prezes Stowarzyszenia 

Miłośników Muzyki Organowej i Kameralnej. Organizator licznych wystaw poświęconych pamięci różnych 

zdarzeń historycznych. Zapraszam. 

 

Pani Płonka Elżbieta Teresa – polityk, samorządowiec i lekarz rodzinny. Wicemarszałek Województwa 

Lubuskiego w latach 2006-2008, Senator IV kadencji, Radna Województwa Lubuskiego II, III i IV kadencji 

Sejmiku Województwa Lubuskiego. Gratulacje. 

 

Pan Szajna Janusz Czesław – Prezes, Dyrektor Generalny i współzałożyciel Digital Technology Poland 

Ltd. – lidera innowacji i B+R w ICT i oprogramowaniu. Prezes Zarządu spółki ADB Polska. Ceniony autor 

i współautor licznych publikacji naukowych. Doktor habilitowany inżynier, profesor Uniwersytetu 

Zielonogórskiego, założyciel Departamentu Informatyki i Inżynierii Elektronicznej oraz Uniwersyteckiego 

Centrum Komputerowego na Uniwersytecie Zielonogórskim. Zapraszam i  gratuluję. 

 

Pan Szymaniuk Jerzy – dyrygent i kierownik artystyczny big bandów, inicjator powołania 

Zielonogórskiego Stowarzyszenia Jazzowego. Doktor habilitowany, profesor Uniwersytetu 

Zielonogórskiego. Popularyzator muzyki jazzowej w województwie lubuskim. Gratulacje. 

 

Pan Tomaszewicz Jan – reżyser, aktor teatralny i filmowy oraz politolog. Od 2002 roku Dyrektor 

Naczelny i Artystyczny Teatru im. Juliusza Osterwy w Gorzowie Wlkp. Pomysłodawca reaktywowania 

przy gorzowskim teatrze Teatru Letniego oraz Gorzowskich Wieczorów Kabaretowych. Od siebie dodam 

– człowiek o wielu talentach. Proszę o podwójne brawa. 

 

Pan Wtorkowski Ryszard – Prezes Zarządu firmy LUG S.A., z którą związany jest  

od początku swojej kariery zawodowej. Wspiera liczne organizacje integrujące środowisko biznesu, nauki 

i rynku kapitałowego. Zdobywca wielu nagród i wyróżnień w branży elektrotechnicznej. Gratulacje. 

 

Pan Zych Cezary – absolwent prawa i filozofii. Twórca Festiwalu Muzyki w Gościkowie Paradyżu 

„Muzyka w Raju”. Prezes Zarządu Fundacji Muzyki Dawnej „Canor”. Inicjator wielu wydarzeń 
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artystycznych w województwie lubuskim oraz producent wielu nagrań płytowych, transmisji radiowych  

i telewizyjnych w Polsce i za granicą. Gratuluję.  

 

Zapraszam Panią Alicję Makarską – Członka Zarządu Województwa Lubuskiego i Pana Czesława 

Fiedorowicza – Przewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego o dokonanie wręczeń „Odznak 

Honorowych”. 

 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Alicja Makarska oraz Przewodniczący Sejmiku Województwa 

Lubuskiego Czesław Fiedorowicz wręczyli „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego”. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo,  

to są te znaki rozpoznawcze naszego województwa. To są Ci ludzie, dzięki którym województwo lubuskie 

się rozwija, ma swoją twarz, ma swój potencjał, ma swoją świetną przyszłość. Bardzo Państwu dziękuję 

za to, że wszystko robicie dla tego województwa, by rzeczywiście ono zasługiwało również na takie chwile. 

Bardzo Państwu dziękuję. Dwoje spośród Państwa chciało zabrać głos i w pierwszej kolejności Pan Poseł 

Pańtak, następnie Pani Senator Płonka. Bardzo proszę. 

 

Kazimierz Pańtak: Panie Przewodniczący. Pani Marszałek. Przez 16 lat tak rozpoczynałem na sesjach 

Sejmiku swoje wystąpienia. Wcześniej przez 4 lata po raz pierwszy powiedziałem Wysoki Sądzie, Panie 

Marszałku, właśnie gdy moim Marszałkiem był Pan Józef Zych i to było jak gdyby moje przejęzyczenie, 

które czasem mnie się zdarzało popełnić, w Sejmiku też. Proszę Państwa, przepraszam za tą chwilę 

może nie prywaty, ale po dwudziestu paru latach czynnej polityki, ponieważ to odznaczenie też świadczy, 

że powinienem skończyć z tą polityką. Jest to piękne uhonorowanie, ukoronowanie. Żegnam się z czynną 

polityką, przepraszam wszystkich, których w ferworze walki może uraziłem. Dziękuję wszystkim  

za współpracę, ale jeszcze tylko chcę powiedzieć jedno – kiedy larum grać będą, to szablę wyciągnę tylko 

w jednym wypadku – kiedy zagrożone będzie województwo lubuskie. Dziękuję bardzo.  

 

Elżbieta Teresa Płonka: Panie Marszałku. Pani Wojewodo. Panie Przewodniczący. Szanowni Państwo 

Goście. Państwo odznaczeni wespół ze mną, Koleżanki i Koledzy. Szanowni pracownicy samorządu 

województwa lubuskiego. Chciałabym serdecznie podziękować za to wyróżnienie. Były trudne chwile,  

na pewno jak w pracy każdego z nas, a zwłaszcza polityka. Państwo się orientują jak wygląda polityka, 

jak jest trudno. I były takie trudne chwile, prawie że graniczące z wytrzymałością kardiologiczną każdego 



7 

 

z nas, ale ja się cieszę, że województwo lubuskie kwitnie, że udało się pewne bardzo trudne sprawy 

pozałatwiać i to pozytywnie. Dać impuls rozwojowy. Ja chcę podziękować w tym miejscu serdecznie, 

ponieważ po 12 latach bycia Radną w Sejmiku pożegnałam się jesienią z mandatem i chcę podziękować 

serdecznie pracownikom, współradnym tamtych kadencji, a zwłaszcza pracownikom samorządu i życzyć 

wszelkiej pomyślności. I przeciwnie do mojego przedmówcy powiem tak – myślę, że się jeszcze  

nie rozstaję z polityką. Dziękuję.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Władysław Komarnicki: Dziękuję bardzo. 

Jeszcze raz gratulacje dla odznaczonych. Myślę, że jak jeszcze raz nagrodzimy brawami, tych braw nigdy 

nie za wiele. Bardzo dziękuję, a teraz proszę Pana Przewodniczącego, żeby prowadził naszą uroczystą 

sesję dalej. Dziękuję Państwu za uwagę.                                                

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

podczas uroczystej sesji zawsze są jakieś możliwe do zrealizowania wyjątkowe prośby. Pan Marszałek 

Józef Zych bardzo prosił o zabranie krótko głosu. Panie Marszałku, bardzo proszę.  

 

Poseł RP Józef Zych: Panie Przewodniczący. Pani Wojewodo. Panie i Panowie. Przy okazji tego 

spotkania właściwie sprowokował mnie kolega Pańtak do wystąpienia. Otóż Kaziu mogę Cię zapewnić, 

że jak długo będziemy żyć, to nie będziesz musiał tej szabli wyciągać w obronie województwa lubuskiego. 

My to czynimy skutecznie. Panie i Panowie, chciałem Was zapewnić wobec różnych głosów,  

że wywalczyliśmy – Parlamentarzyści Lubuscy – wprowadzenie do programu rządowego na lata  

2015-2030 budowy kopalni Zasieki-Brody i elektrowni Gubin, i będzie zrealizowana. I druga sprawa.  

Ile było dyskusji wokół zagadnienia – zabrano nam Diament, nie będzie pracy dla pracowników górnictwa. 

Otóż oświadczam – jest decyzja wymuszona, wywalczona i Diament zielonogórski będzie samodzielną 

spółką. Tylko jest jedna rzecz. W tej chwili przejdzie dwa etapy. Pierwszy etap budownictwa, a potem 

jako spółka prawa handlowego będzie się samodzielnie rozwijać. I są tu koledzy, jest kolega Senator 

Iwan, jest kolega Ast. I z kolegą Iwanem i z pozostałymi parlamentarzystami, i to jest bardzo ważne, 

Podkarpacia,  spotkaliśmy się na wspólnym spotkaniu w środę w Warszawie z Zarządem PGNiG. Wobec 

dochodzących informacji, że zamierza się centralizować, przenosić z Sanoka i Zielonej Góry pewne 

służby i chcę oświadczyć Państwu, że nic takiego dopóki my będziemy w tym Sejmie i Senacie się nie 

zdarzy. To były chore pomysły i postawiliśmy zdecydowaną tamę temu wszystkiemu i tylko dzięki temu, 

że wspólnie parlamentarzyści Podkarpacia i lubuskiego się spotkali. To dziwne, że ja członek Polskiego 

Stronnictwa Ludowego i udziałowiec w tym Rządzie, koalicjant dzisiaj muszę przykro powiedzieć wspólnie 
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z moimi kolegami z Platformy, jak to się działo, że przedstawiciele spółki, która jest państwową 

dopuszczali się różnych sytuacji. Panie i Panowie oświadczam, że nic takiego się nie stanie,  

a pracowników zakładu zapewniam, że mogą być spokojni. Te opowieści, że w najbliższym czasie dojdzie 

do zwolnienia 700 pracowników – do tego nie dopuścimy. I dzisiaj chciałbym również serdecznie 

podziękować koledze Iwanowi i Posłowi Wontorowi,  którzy znakomicie wspomagali mnie w tej 

działalności. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: A ja znanemu ojcu 

gratuluję wspaniałego syna. 

Szanowni Państwo, Sejmik Województwa Lubuskiego poza działalnością uchwałodawczą, areną dyskusji 

politycznej, która jest ważna, co przed chwilą słyszeliśmy, prowadzi również działalność edukacyjną 

organizując corocznie dwa konkursy: „Lubuski Laur Oświaty” i „Olimp Lubuski”. 

Teraz przystąpimy do wręczenia Lubuskich Laurów Oświaty. Idea Konkursu zrodziła się w  2001 roku, 

natomiast po raz pierwszy statuetki Lubuskiego Lauru Oświaty zostały przyznane w roku 2003. Celem 

Konkursu jest wyróżnianie osób fizycznych i instytucji, które poprzez swoje działania wniosły szczególny 

wkład w rozwój oświaty w województwie lubuskim. Dziś „Laury” wręczone zostaną po raz XIII. O zabranie 

głosu proszę Pana Dariusza Wróblewskiego – Starostę Zielonogórskiego, Przewodniczącego Kapituły 

Konkursu „Lubuski Laur Oświaty”. Bardzo proszę Panie Starosto. 

 

Starosta Zielonogórski, Przewodniczący Kapituły Konkursu „Lubuski Laur Oświaty” Dariusz 

Wróblewski: Szanowni Państwo, mam zaszczyt przedstawić wyniki XIII edycji Konkursu „Lubuski Laur 

Oświaty”. Kapituła Konkursu przyznaje wyróżnienia w czterech  kategoriach: 

 jednostki samorządu terytorialnego i stowarzyszenia, 

 podmioty gospodarcze i instytucje, 

 osoby fizyczne, 

 pracownicy oświaty. 

 

Zapraszam Pana Bogdana Nowaka – Członka Zarządu Województwa Lubuskiego i Pana Czesława 

Fiedorowicza – Przewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego do wręczenia laureatom 

„Lubuskich Laurów Oświaty”. 
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I Kategoria: „Jednostki Samorządu Terytorialnego i Stowarzyszenia” 

 

Starosta Zielonogórski, Przewodniczący Kapituły Konkursu „Lubuski Laur Oświaty” Dariusz 

Wróblewski: Lubuski Laur Oświaty otrzymuje Stowarzyszenie Pomocy Szkole Muzycznej „Pro Musica”  

w Zielonej Górze, które działa na rzecz pomocy i promocji uzdolnionej młodzieży, a także  

na rzecz wspierania kultury i edukacji muzycznej. Stowarzyszenie reprezentuje Pani dr Ludmiła 

Pawłowska – Prezes oraz Pan Sławomir Tomczuk – Wiceprezes. 

Zapraszam Państwa na scenę. 

 

Wyróżnienie w tej kategorii otrzymuje Starostwo Powiatowe w Sulęcinie, które zrealizowało szereg 

inwestycji na rzecz poprawy bazy oświatowej oraz miało wkład w podniesienie prestiżu kształcenia 

edukacyjnego, m.in. poprzez wdrażanie innowacyjnych form nauczania i programów autorskich. Proszę  

o wystąpienie Pana Patryka Lewickiego – Starostę Powiatu Sulęcińskiego. 

 

II Kategoria: „Podmioty gospodarcze i instytucje” 

 

Starosta Zielonogórski, Przewodniczący Kapituły Konkursu „Lubuski Laur Oświaty” Dariusz 

Wróblewski: Lubuski Laur Oświaty otrzymuje Komenda Miejska Państwowej Straży Pożarnej w Zielonej 

Górze – Komenda współpracuje z Liceum Ogólnokształcącym w Czerwieńsku oraz innymi szkołami 

średnimi z terenu powiatu zielonogórskiego, w których realizowane są autorskie programy szkolenia 

uczniów w klasach mundurowych, tzw. klasach strażackich. Zaangażowanie Komendy w proces edukacji 

pożarniczej i szeroko pojętego bezpieczeństwa jest postrzegane jako misja. Proszę o wystąpienie 

brygadiera Pana Dariusza Macha – Komendanta Miejskiego Państwowej Straży Pożarnej w Zielonej 

Górze. 

 

Wyróżnienie w tej kategorii otrzymuje Generaldirektion Wasserstraßen und Schifffahrt w Berlinie  

w ramach Wasser und Schifffahrtsamt Berlin działa placówka szkoleniowa w Fürstenwalde, z którą  

od około 10 lat współpracuje Centrum Kształcenia Zawodowego i Ustawicznego „Elektryk” w Nowej Soli. 

Najważniejszą formą współpracy jest kształcenie zawodowe oraz wymiana uczniów w ramach praktyk 

zawodowych. Proszę o wystąpienie Panów dyrektorów – Michaela Scholz oraz Klausa Hübnera. 
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III Kategoria: osoby fizyczne 

 

Starosta Zielonogórski, Przewodniczący Kapituły Konkursu „Lubuski Laur Oświaty” Dariusz 

Wróblewski: Lubuski Laur Oświaty otrzymuje Pan Edwin Łazicki, który w poprzednich latach pełnił 

funkcję Dyrektora Zespołu Szkół Ponadgimnazjalnych w Sulechowie, Starosty Powiatu Zielonogórskiego, 

a obecnie już drugą kadencję pełni funkcję Przewodniczącego Rady Powiatu. Będąc zarówno Dyrektorem 

Szkoły, jak i samorządowcem, działania na rzecz poprawy bazy oświatowej czyni swoim priorytetem. 

Proszę Pana Edwina o wystąpienie.  

 

W tej kategorii przyznano 3 wyróżnienia: 

Pani Jolanta Jaworska – emerytowana nauczycielka z Kargowej. Podczas pracy zawodowej angażowała 

się w działania na rzecz dzieci pochodzących z rodzin niewydolnych wychowawczo. Przez wiele  

lat prowadząc świetlicę profilaktyczno-wychowawczo-terapeutyczną była dla nich wzorem 

i przewodniczką. Proszę Panią Jolę o wystąpienie. 

 

Pani Halina Kasperska – komendantka hufca ZHP Babimojsko-Sulechowskiego. Podejmuje się wielu 

inicjatyw na rzecz dzieci i młodzieży powiatu zielonogórskiego. Inicjatorka wielu akcji charytatywnych, 

wokół których skupia społeczność lokalną. Proszę Panią o wystąpienie. 

 

Pan Roman Błażewicz – jest kierownikiem szkolenia praktycznego w Przedsiębiorstwie Budownictwa 

Ogólnego Sp. z o.o. w Zielonej Górze. Posiada 30-letnie doświadczenie w pracy z młodzieżą i prawie  

50-letnie w branży budowlanej. Proszę Pana o wystąpienie.  

 

IV Kategoria: „Pracownicy Oświaty” 

 

Starosta Zielonogórski, Przewodniczący Kapituły Konkursu „Lubuski Laur Oświaty” Dariusz 

Wróblewski: Lubuski Laur Oświaty otrzymuje Pan Wojciech Żurowski – Dyrektor Domu Dziecka  

w Kożuchowie. Podczas swojej wieloletniej pracy podejmował szereg nowatorskich rozwiązań  

w placówce jak i w innych obszarach pracy społecznej. Zostały one wyróżnione przez Ministra Pracy  

i Polityki Społecznej, a niektóre z nich wprowadzone na terenie całego kraju. Proszę Pana o wystąpienie. 

 

W tej kategorii przyznano również wyróżnienia równorzędne.   
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Pierwsze wyróżnienie otrzymuje Pani dr Ludmiła Pawłowska – działa jako artysta-muzyk, występując jako 

pianistka i kameralistka. Od 30 lat aktywnie prowadzi działalność artystyczną, edukacyjną, 

popularyzatorską na rzecz rozwoju i podnoszenia poziomu edukacji muzycznej uczniów, studentów 

Zielonej Góry i mieszkańców Ziemi Lubuskiej. Proszę Panią Doktor o wystąpienie. 

 

Drugie wyróżnienie otrzymuje Pan Mirosław Malinowski – nauczyciel w Zespole Edukacyjnym w Nowym 

Kramsku oraz w Gimnazjum w Babimoście. Wielki promotor dziecięcych i młodzieżowych kapel grających 

na regionalnych, ludowych instrumentach. Jest inicjatorem i Prezesem Stowarzyszenia Kulturalno – 

Edukacyjnego „Cyga” w Nowym Kramsku. Panie Mirosławie proszę o wystąpienie. 

 

Kolejne wyróżnienie otrzymuje Pani Katarzyna Cichowska – nauczycielka w Publicznej Szkole 

Podstawowej w Tucznie. Od 20 lat rozwija zainteresowania plastyczne oraz teatralne uczniów, prowadząc 

w szkole teatr „Pampalary”. Wielokrotnie podejmowała działania w zakresie pomocy społecznej na rzecz 

uczniów i ich rodzin. Proszę Panią o wystąpienie.  

 

Jeszcze jedno wyróżnienie w tej kategorii otrzymuje Pan Grzegorz Hryniewicz – nauczyciel muzyki i zajęć 

artystycznych w VII LO w Zielonej Górze. Wspiera materialnie dzieci i młodzież będącą w trudnej sytuacji 

życiowej, a także angażuje do działań wolontarystycznych. Inicjator Lubuskiego Gimnazjalnego Festiwalu 

Piosenki „Muzyczna Sowa” oraz Lubuskiego Konkursu Plastycznego „Labirynt  Wyobraźni”. Proszę Pana 

Grzegorza  o wystąpienie.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz oraz Członek Zarządu 

Województwa Lubuskiego Bogdan Nowak wręczyli statuetki wszystkim laureatom „Lubuskiego Lauru 

Oświaty” (każdemu bezpośrednio po jego wyczytaniu). 

 

Starosta Zielonogórski, Przewodniczący Kapituły Konkursu „Lubuski Laur Oświaty” Dariusz 

Wróblewski: Szanowni Państwo, chciałem ze swojej strony serdecznie pogratulować wszystkim 

laureatom i podziękować za to, że mam zaszczyt dzisiaj i w kolejnych latach przewodniczyć Kapitule 

właśnie w dziedzinie, z którą jestem związany zawodowo tak naprawdę od początku swojego życia 

zawodowego. Dziękuję serdecznie, gratuluję Państwu, bo doceniam naprawdę Państwa wysiłek i wkład 

w rozwój naszego młodego pokolenia.     
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

dzięki tym ludziom lubuska oświata ma się coraz lepiej. Mam nadzieję, że te „Laury” przyczynią  

się do tego, że Państwo będziecie nadal kontynuować tą współpracę.     

Szanowni Państwo, przystępujemy do wręczenia pucharów laureatom XVI edycji Konkursu Honorowego 

Wyróżnienia „Olimp Lubuski”. Celem Konkursu „Olimp Lubuski” jest uhonorowanie osób fizycznych  

i prawnych, innych jednostek organizacyjnych, miast, powiatów i gmin, które wnoszą największy wkład  

w rozwój sportu na terenie województwa lubuskiego. Po raz pierwszy w tym roku, z własnej inicjatywy, 

Kapituła przyznała wyróżnienia „Super Olimp Lubuski” za szczególny wkład w rozwój sportu Lubuskiego. 

O zabranie głosu bardzo proszę Pana Sławomira Kulczyńskiego – Dyrektora Departamentu Infrastruktury 

Społecznej, członka Kapituły Konkursu „Olimp Lubuski”. 

 

Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej, członek Kapituły Konkursu „Olimp Lubuski” 

Sławomir Kulczyński: Szanowni Państwo, mam zaszczyt przedstawić wyniki XVI edycji Konkursu 

Honorowego Wyróżnienia „Olimp Lubuski”. Zgodnie z regulaminem, konkurs przeprowadzono w pięciu 

kategoriach: 

 osoby fizyczne, 

 osoby prawne oraz inne jednostki organizacyjne, 

 gminy do 20 tys. mieszkańców, 

 gminy powyżej 20 tys. mieszkańców, 

 powiaty. 

 

Decyzją Kapituły „Olimp Lubuski” przyznano we wszystkich kategoriach. 

 

Fundatorami okolicznościowych pucharów są:  

 Pan Czesław Fiedorowicz – Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego, 

 Pani Elżbieta Anna Polak – Marszałek Województwa Lubuskiego. 

Ponadto, puchary za największy wkład w finansowanie Uczniowskich Klubów Sportowych ufundował 

Lubuski Kurator Oświaty. Dziś w jego imieniu wyróżnienia wręczy Pan Radosław Wróblewski – Lubuski 

Wicekurator Oświaty. 

 

Zapraszam fundatorów do wręczenia wyróżnień. Laureatami w tegorocznej edycji „Olimpu Lubuskiego” 

są: 
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w kategorii osoby fizyczne 

 

Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej, członek Kapituły Konkursu „Olimp Lubuski” 

Sławomir Kulczyński: wyróżnienie szczególne „Super Olimp Lubuski” otrzymuje Pan Stanisław 

Bieńkowski – właściciel i Prezes Zarządu „Stelmet” Sp. z o.o. Sponsor zielonogórskiego żużla, drużyny 

koszykarskiej i piłkarskiej. Jego wsparcie umożliwiło podpisanie kontraktów ze znakomitymi zawodnikami 

i szkoleniowcami. Proszę Pana o wystąpienie. O wręczenie wyróżnienia proszę Pana Czesława 

Fiedorowicza – Przewodniczącego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz wręczył „Super Olimp Lubuski”. 

 

Wyróżnienie główne „Olimp Lubuski” otrzymuje Pan Krzysztof Raczkowski – Prezes UKS „Chromik” 

Żary. Od początku swej działalności podejmuje szeroką aktywność na rzecz doskonalenia umiejętności 

sportowych młodzieży. Czynnie wspiera różne przedsięwzięcia dotyczące sportu i rodzinnej rekreacji 

ruchowej. O wręczenie wyróżnienia proszę Pana Stanisława Tomczyszyna – Wicemarszałka 

Województwa Lubuskiego. 

 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Stanisław Tomczyszyn wręczył „Olimp Lubuski”. 

 

Wyróżnienie specjalne otrzymuje Pan Tomasz Cygański – Prezes i trener Szkolnego Klubu 

Szermierczego „Flesz” Świdnica. Aktywny działacz lubuskiej szermierki, wyszkolił wielu medalowych 

zawodników, którzy z sukcesem reprezentowali województwo lubuskie. Proszę o wystąpienie Panią 

Agnieszkę Cygańską, która w imieniu męża odbierze wyróżnienie. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz wręczył wyróżnienie. 

 

w kategorii osoby prawne lub inne jednostki organizacyjne 

 

Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej, członek Kapituły Konkursu „Olimp Lubuski” 

Sławomir Kulczyński: wyróżnienie szczególne „Super Olimp Lubuski” otrzymuje firma „Impuls”  

Sp. z o.o. Długoletni sponsor Gorzowskiego Związku Sportu Niepełnosprawnych „Start”. Dzięki wsparciu 

możliwe jest przeprowadzanie profesjonalnego cyklu szkoleniowego i tworzenie warunków 

umożliwiających osiągnięcie najwyższych wyników. Ponadto, w firmie zatrudnionych jest wielu 
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zawodników. Proszę Prezesa Pana Janusza Woźny o wystąpienie. W imieniu Prezesa, Pan Lech Biernat 

odbiera wyróżnienie. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz wręczył „Super Olimp Lubuski”. 

 

Wyróżnienie Główne „Olimp Lubuski” otrzymuje P.W. ”Roltex” Sp. z o.o. Laureat zapewnił szereg 

działań promujących i wspierających Miejski Ludowy Klub Sportowy „Zawisza”. Pomagał w organizacji 

imprez, udostępniał własne pomieszczenia na potrzeby Klubu. Proszę Prezesa Pana Krzysztofa 

Koniuszego o wystąpienie. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz wręczył „Olimp Lubuski”. 

 

W tej kategorii przyznano dwa wyróżnienia specjalne. Otrzymują je:  

 Pan Jan Rudnicki z „Agro - Biznes” za wkład i całokształt działalności na rzecz sportu. Długoletni 

sponsor gorzowskiego Klubu Sportowego AZS-PWSZ Gorzów Wlkp. Od wielu lat wspiera  

w ramach programu „Nauka, Sport, Przyszłość” turnieje dla dzieci. Proszę Pana o wystąpienie. 

Jeżeli nie ma to nagrodę wręczymy przy innej okazji.  

 Szkoła Podstawowa w Kosieczynie za organizację zajęć sportowych dla społeczności szkolnej 

oraz chętnych z całej gminy Zbąszynek. Proszę Dyrektora Pana Sławomira Matysiaka 

o wystąpienie. 

 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Stanisław Tomczyszyn wręczył wyróżnienie. 

 

w kategorii gminy do 20 tys. mieszkańców 

 

Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej, członek Kapituły Konkursu „Olimp Lubuski” 

Sławomir Kulczyński: wyróżnienie Główne „Olimp Lubuski”, za wkład finansowy w rozwój sportu  

na terenie gminy, otrzymuje miasto Kostrzyn nad Odrą. Proszę Panią Marzenę Brenek-Sułkowską – 

Naczelnika Wydziału Oświaty, Kultury i Opieki Urzędu Miasta Kostrzyn nad Odrą o wystąpienie. 

 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Stanisław Tomczyszyn wręczył „Olimp Lubuski”. 
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Wyróżnienie specjalne w tej kategorii otrzymuje Gmina Babimost. Proszę Pana Bernarda Radnego – 

Burmistrza Babimostu o wystąpienie. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz wręczył wyróżnienie. 

 

Wyróżnienie za finansowanie Uczniowskich Klubów Sportowych otrzymuje Urząd Miasta  

i Gminy w Szlichtyngowej. Proszę Panią Elżbietę Rahnefeld – Burmistrza Miasta i Gminy Szlichtyngowa 

o wystąpienie. 

 

Lubuski Wicekurator Oświaty Radosław Wróblewski wręczył wyróżnienie. 

 

w kategorii gminy powyżej 20 tys. mieszkańców 

 

Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej, członek Kapituły Konkursu „Olimp Lubuski” 

Sławomir Kulczyński: wyróżnienie Główne „Olimp Lubuski” za wkład finansowy w rozwój sportu  

na terenie gminy otrzymuje Gmina Sulechów. Proszę Pana Ignacego Odważnego – Burmistrza  

o wystąpienie. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz wręczył „Olimp Lubuski”. 

 

Wyróżnienie specjalne w tej kategorii otrzymuje Miasto Zielona Góra. W imieniu Pana Prezydenta 

proszę Pana Dariusza Lesickiego – Wiceprezydenta o wystąpienie.  

 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Stanisław Tomczyszyn wręczył wyróżnienie. 

 

Wyróżnienie za finansowanie Uczniowskich Klubów Sportowych otrzymuje Miasto Żagań. Proszę 

Pana Daniela Marchewkę – Burmistrza  Żagania o wystąpienie. Również w tym przypadku przy innej 

okazji wręczymy wyróżnienie.  

 

w kategorii powiaty 

 

Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej, członek Kapituły Konkursu „Olimp Lubuski” 

Sławomir Kulczyński: wyróżnienie Główne „Olimp Lubuski” za wkład finansowy w rozwój sportu  
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na terenie powiatu otrzymuje Powiat Sulęciński. Proszę Pana Patryka Lewickiego – Starostę Powiatu 

Sulęcińskiego o wystąpienie. Towarzyszy mu Wicestarosta – Pan Michał Deptuch. 

 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Stanisław Tomczyszyn wręczył „Olimp Lubuski”. 

 

Wyróżnienie specjalne w tej kategorii otrzymuje Powiat Gorzowski. Proszę Panią Małgorzatę Domagałę 

– Starostę Powiatu Gorzowskiego o wystąpienie. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz wręczył wyróżnienie. 

 

Wyróżnienie za finansowanie Uczniowskich Klubów Sportowych otrzymuje Powiat Nowosolski. 

Proszę Pana Roberta Palucha – Wicestarostę Powiatu Nowosolskiego o wystąpienie.  

 

Lubuski Wicekurator Oświaty Radosław Wróblewski wręczył wyróżnienie. 

 

Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej, członek Kapituły Konkursu „Olimp Lubuski” 

Sławomir Kulczyński: Bardzo dziękuję. Raz jeszcze serdecznie gratuluję wszystkim laureatom i oddaję 

głos Panu Przewodniczącemu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo,  

bez ludzi zaangażowanych w sport, bez gmin, które sport wspierają, bez sponsorów, którzy finansują 

rozwój sportu, rozwój tej dziedziny nie był by możliwy. Raz jeszcze dziękuję wszystkim Państwu, gorąco 

dziękujemy i bardzo prosimy o jeszcze. Dziękujemy bardzo.      

Szanowni Państwo, jednym z dziś odznaczonych „Odznaką Honorową za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” jest prof. Uniwersytetu Zielonogórskiego dr hab. Pan Wiesław Hładkiewicz – autor książki 

pt. „Wrota. Szkice z dziejów Środkowego Nadodrza”. Panie Profesorze, proszę o zaprezentowanie 

swojego najnowszego dzieła. Bardzo proszę.  

 

prof. dr hab. Wiesław Hładkiewicz: Szanowni Państwo, w zasadzie nie wiem co mam powiedzieć. 

Książka jest wystawiona do Państwa dyspozycji i zastanawiam się co mam powiedzieć. Powiem tak  – 

urodziłem się w Jasieniu, w byłym powiecie lubskim. To miasto dzisiaj odwiedzam, ale coraz rzadziej, 

coraz mniej czasu mam. I postanowiłem tak się zastanowić nad naszą Ziemią Lubuską, którą  

tak określamy w sensie geograficznym, nad Środkowym Nadodrzem. I właśnie napisałem tą książkę.  
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Dla Państwa napisałem ją. Wiele osób na tej sali tutaj znajduje swoje miejsce, nie wszystkich mogłem 

wymienić. Wymieniam bardzo dużo, ale nie wszystkich, więc proszę mi wybaczyć, że być może  

w drugim wydaniu, musiałbym chyba napisać całą książkę o znakomitych Lubuszanach. Ale ta książka 

jest od łowców reniferów, aż po współczesne czasy. Sam sobie się dziwię jak ja to mogłem napisać? 

No napisałem, ale co chcę powiedzieć, Drodzy Państwo? Chcę powiedzieć tak, że to jest region  

w sensie historycznym, Środkowe Nadodrze, region wielokulturowy. Tutaj mieszkali i Żydzi, i Niemcy,  

i Polacy, i Flamandowie, i wiele innych narodowości, i Czesi, więc był to region wybitnie wielokulturowy. 

Czy dzisiaj ta wielokulturowość daje znać o sobie? No myślę, że w dużym stopniu tak. Ale chciałbym 

podkreślić, że dużo piszę o współpracy polsko-niemieckiej i tutaj ukłon w stronę Pana 

Przewodniczącego Czesława Fiedorowicza, który tak dzielnie od wielu lat tę ideę kształtuje. Czesławie 

wielkie dzięki, ponieważ tutaj znajduję swoją inspirację. Proszę Państwa, chciałbym powiedzieć tak – 

to jest Ziemia Lubuska. Ziemia Lubuska historycznie to jest Lubusz, to jest północ województwa.  

To jest województwo, byłe województwo gorzowskie, natomiast ta nazwa została jakby przez 

historyków poznańskich ekstrapolowana do debaty i my utrzymujemy tą nazwę. Ale ja użyłem pojęcia 

– Środkowe Nadodrze nie w sensie terytorialnym, tylko w sensie geograficznym, ponieważ jest 

Środkowe Nadodrze dla mnie takim symbolem właśnie naszej tożsamości, naszej lubuskości. A, że ten 

region dzisiejszy lubuski należał do Saksonii, część do Saksonii, część do Brandenburgii i część  

do Śląska, no to świadczy o tym jakie były złożone historyczne losy tego regionu. I to próbuję w tej 

książce opisać i nad tym się zastanowić. Żeby nie przedłużać, proszę Państwa, to powiem tak – wstęp 

napisała nieobecna dzisiaj Pani Marszałek Polak, ponieważ nie mogła dzisiaj uczestniczyć w naszym 

bardzo uroczystym posiedzeniu. Pani Marszałek napisała w ten sposób: „autor wskazuje również  

na podobieństwa doświadczeń historycznych Polaków i Niemców, którzy zamieszkują nasz region. 

Wątek ten był przez historyków przez lata pomijany. Hładkiewicz przekonuje, że dziś możemy cieszyć 

się z sukcesów i opłakiwać wspólne tragedie. Jest to bez wątpienia myślenie bliskie idei Zjednoczonej 

Europy, w której żyjemy”. I troszkę więcej na ten temat. Proszę Państwa, chciałbym podziękować wielu 

osobom, które wspierały tutaj pisanie tej mojej książki. Chciałbym podziękować bardzo serdecznie 

mojej żonie, obecnej tutaj na sali, Pani Krystynie – Krysiu dziękuję Ci bardzo. Przeżywałaś rozterki  

i troski, bo ja nie jestem łatwym człowiekiem do życia, jak Państwo wiecie, no ale taki mój los. Chciałem 

podziękować także za wsparcie Urzędowi Marszałkowskiemu, Pani Polak, Panu Czesławowi 

Fiedorowiczowi i jeszcze Pani Kusiak, bo mnie tak wspierała. Natomiast, oczywiście Panie Marszałku, 

Pan też jako mój były student, wiele mnie wspierał i bardzo Panu dziękuję. Proszę Państwa, wiele osób 

wymieniam tutaj na koniec, ale oczywiście to jest bardzo subiektywny wybór. W tych znanych  

są dzisiejsi laureaci nagród, czyli Tomek Gawałkiewicz jest wśród tych laureatów, są sportowcy wśród 



18 

 

tych laureatów, są politycy, tacy chociażby jak: Kazimierz Pańtak, Pan Senator Iwan, Pan Marszałek 

Zych. Wiele osób tutaj przedstawiam, ale także i o swoim środowisku nie zapominam. Jest i także  

Rektor Wyższej Szkoły Zawodowej w Sulechowie Pan prof. Miłek. Jest i Pan Ast, jest i siedzący obok 

niego także. Proszę Państwa, ja napisałem po prostu o Was tak trochę beznamiętnie, ale każdy niech 

sobie pomyśli co zrobił dla historii tego naszego regionu, w którym mieszkamy. I kończę,  

bo książka za chwilę będzie do Państwa dyspozycji. Kończę, proszę Państwa, to tak – we wstępie 

napisałem tak – Lubuszanom i moim najbliższym, to jest dedykacja. Ale napisałem tak – już na samym 

początku podjąłem decyzję, by uniknąć wąskiej prowincjonalnej perspektywy i objąć w książce szereg 

perspektyw i oddziaływań w kontekście europejskim i nie tylko. Kiedyś William Szekspir zadał słuszne 

pytanie: co nowego w Rialto? Gdyby zadać podobne pytanie: co nowego nad Środkową Odrą  

w regionie lubuskim? Odpowiedzi nadeszłyby z Dolnego Śląska, Czech, Brandenburgii, Pragi, Wiednia, 

Berlina, Paryża, Moskwy, czy Warszawy, od potomków uchodźców z Australii, od żołnierzy walczących 

we Francji, głębi Rosji, od ofiar hitlerowskich obozów koncentracyjnych i sowieckich gułagów,  

od artystów, uczonych, pisarzy żyjących na tej ziemi. A więc w książce tej są wątki czeskie, austriackie, 

żydowskie, a także przypominam barwną galerię postaci znanych w naszym regionie. Jest ich wiele, 

na koniec wymienię kilka. Drodzy Państwo, bezsprzecznie jest Błogosławiona Maria Teresa Tauscher 

ze wsi Sądów, jest Maksymilian Kolbe, jest urodzony w Lubsku Cezary Astfalck, jest urodzony  

w Świebodzinie Hermann Feige – pisarz znany pod nazwiskiem Bruno Traven. W Krośnie Odrzańskim 

urodził się Klabund, czyli Alfred Henschke. Nosił duże okulary i był gruźlikiem, głowę golił na tzw. 

zapałkę. Jako znany poeta słynął z kochliwości, lubił otaczać się pięknymi kobietami. W jego twórczości 

rodzinne miasto pojawiało się kilkakrotnie. Klabund napisał o sobie: „pochodzę gdzieś z Marchii, jestem 

Prusakiem. Moje barwy, które znacie to czerń i biel. Czerń to noc, a biel to dzień. Jestem dniem i nocą.” 

I tych postaci, takich jak Kepler z Żagania, jak Rak z Lubska, mógłbym wymieniać, proszę Państwa, 

bardzo wiele. Piszę o nich w tej książce, wiele jeszcze osób jest nieznanych. Chciałbym tą książką 

zapoczątkować debatę nad sensem, nad tożsamością regionu lubuskiego , dzisiaj województwa 

lubuskiego, które miało bardzo złożone losy historyczne. I ukłon w stronę tych wszystkich ludzi, których 

wydała ta ziemia, ponieważ wśród nich są i aktorzy, i księża, i pisarze, i poeci, i twórcy muzyczni, 

muzycy. Słowem – cała plejada bardzo znanych europejskich postaci. I na koniec chciałbym Panu 

Marszałkowi Zychowi dedykować takie przesłanie. Panie Marszałku, Klaus Hänsch, którego Pan zna 

osobiście, był Przewodniczącym Parlamentu Europejskiego. Pan o nim pisze, to jest Pański przyjaciel, 

pochodzi ze Szprotawy. I drugi znany Państwu, także bywał w Zielonej Górze, obecny Przewodniczący 

Parlamentu Europejskiego – Martin Schulz, którego żona wyjechała dopiero z naszego terenu w latach 

sześćdziesiątych. Był burmistrzem niewielkiego miasteczka, a dziś jest Przewodniczącym Parlamentu 
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Europejskiego i po prostu bywa w Zielonej Górze. Bywa prywatnie, bywa też oficjalnie. Te wizyty  

też są opisane. Kończąc, proszę Państwa, chciałbym wszystkim bardzo serdecznie podziękować  

za tą piękną dzisiejszą, doniosłą uroczystość. Chciałbym wszystkim Państwu głęboki ukłon złożyć,  

że tak dzielnie, tak mocno i tak serdecznie na rzecz tego regionu pracujecie. Wśród nich także Pani 

profesor Maria Zielińska i wiele innych zacnych Państwa. I książka jest do nabycia jak Państwo będą 

wychodzić. Nie powiedziałem kropki nad „i”. Chciałem tylko zachęcić Państwa do mojej kolejnej książki. 

Jak ja to robię? 24 godziny pracuję na dobę, tak jak mówi Pani Premier Kopacz. W Rządzie się pracuje  

24 godziny na dobę. Nie wiem jak się to robi, ale dużo się już nauczyłem i tą nową książką będzie 

rzecz, która też jest bliska i mnie, i Państwu. To będzie życie codzienne na Środkowym Nadodrzu XIV-

XXI wiek. Będzie tam wszystko: wojsko, i policja, i karczmy, i wyszynki. Słowem chciałbym napisać 

inaczej historię naszego regionu. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Panie Profesorze, 

bardzo dziękujemy. Zachęcam do zapoznania się, do przeczytania książki, o której tak pięknie mówił 

Pan profesor. Szanowni Państwo, nasza uroczystość powoli dobiega końca. Chciałem wszystkich 

Państwa po zakończeniu tej części uroczystej zaprosić do Filharmonii na uroczysty, świąteczny 

poczęstunek, a jednocześnie poinformować i zaprosić o godz. 20:00 na koncert plenerowy 

promenadowy Bel Canto w wykonaniu Orkiestry Symfonicznej Filharmonii Zielonogórskiej pod dyrekcją 

Czesława Grabowskiego. W programie muzyka operetkowa i popularna. Chcę jednocześnie 

poinformować, że jutro w sobotę w Piwnicy winiarskiej przy ulicy Fabrycznej 13b w godzinach  

od 10:00-13:00 odbędzie się XV edycja konkursu „Nasze Kulinarne Dziedzictwo – Smaki Regionów”. 

Wszystkich Państwa do degustacji, do uczestnictwa zapraszam. Zachęcam też Państwa bardzo gorąco 

do czynnego udziału i propagowania Dni Województwa Lubuskiego – program otrzymaliście Państwo 

przed wejściem. W tych pięknych torbach jest bardzo szczegółowy program Dni Województwa 

Lubuskiego. Szanowni Państwo pozwólcie, że raz jeszcze wszystkim odznaczonym, wyróżnionym 

pogratuluję. To ważny dzień w Waszym życiu. To dzień, w którym chcemy w ten sposób, w imieniu 

władz tego województwa podziękować za to, co dla tego województwa zrobiliście i co robić będziecie 

nadal. Chciałem jednocześnie Państwu Radnym podziękować za udział w uroczystej sesji Sejmiku 

Województwa Lubuskiego i poinformować, że uroczystą sesję Sejmiku Województwa Lubuskiego  

w ten sposób kończymy. Zapraszam wszystkich Państwa na to spotkanie, na składanie sobie 

wzajemnie gratulacji, na fajne, wesołe rozpoczęcie Dni naszego województwa. Tak zaprosiłem 

wszystkich Państwa. Życzę jednocześnie, tym wszystkim, z którymi się nie zobaczymy, bezpiecznych 

wakacji. Nie tylko dlatego, że policja czuwa, nie tylko dlatego, że mandaty są ostrzejsze, ale dlatego, 




